
 

 

 

 

 

2015. JÚNIUS 

 

 

Tizenötmillió literrel apasztanák a magyar tejtengert 

2015. május 27. 

 

Megkezdődtek az egyeztetések a Magyar Nemzeti Kereskedőház Zrt.-vel arról, hogy a 

vállalat milyen feltételekkel vásárol majd fel sovány tejport és vajat a hazai piacról - közölte 

az agrárszektor.hu-val Mélykuti Tibor, a piaci szereplőket tömörítő Tej Szakmaközi Szervezet 

és Terméktanács elnöke. Mint ismert, a közelmúltban Lázár János Miniszterelnökséget vezető 

miniszter jelentette be, hogy 1500 tonna termék felvásárlása jöhet szóba, amelynek költsége 

1,5 milliárd forint lehet. 

Az állami tulajdonú kereskedőház várhatóan júniusban és júliusban vásárolja fel a nyerstejből 

származó tejport, illetve a hozzá tartozó vajat, de további részletek egyelőre nem ismertek – 

tette hozzá az elnök. Annyi azonban biztos, hogy piaci alapú tranzakcióról van szó, amely így 

hazai vélemények szerint nem ütközik a sokkal rosszabb feltételeket kínáló uniós tejágazati 

intervenciós szabályozásba. 

Az 1500 tonna tejpor és vaj mintegy 15 millió liter nyerstejnek felel meg, amely most 

feleslegként terheli a magyar piacot. E mennyiség körülbelül egy százalékát teszi ki az 1,4-1,5 

milliárd literes éves tejfelvásárlásnak, de negyedévre vetítve már jelentősebb, 4-5 százalékos 

aránynak felel meg. 

A felvásárlásra most azért van szükség, mert az EU-s tejkvóták áprilisi megszüntetése, illetve 

a tavaszi tejtermelést ösztönző enyhe tél miatt uniós szinten is nőtt a kínálat, így a magyar 

nyerstej iránti külpiaci kereslet csökkent, a literenkénti exportárak pedig 60-65 forintra 

zuhantak. A piacot terhelő tejtöbblet és az UHT-tejek árletörő, dömpingáras importja azzal 

fenyeget, hogy a 85 forint körüli literenkénti hazai tejfelvásárlási árak – amelyek tavaly óta 

már 10-15 százalékkal csökkentek – tovább esnek. Ennek veszélyét növelte, hogy a hazai 

feldolgozóknak tavasszal valóságos árháborút kellett vívniuk az olcsón behozott, akciós 

külföldi tejekkel, hogy megtarthassák belpiacaikat.  

Forrás: www.agrarszektor.hu 

 

Romániában 9 százalékra csökkent az élelmiszerek áfája 

2015. június 1.  

 

Hatályba lépett Romániában hétfőn a csökkentett áfakulcs kiterjesztéséről szóló 

kormányrendelet, így már nemcsak a kenyér, hanem valamennyi élelmiszer esetében 9 

százalékos áfakulcsot kell alkalmazniuk a gyártó és forgalmazó cégeknek. 

A többi termék általános forgalmi adóját 2016. január elsejétől tervezi a mostani 24-ről 20 

százalékra csökkenteni a román kormány: ehhez azonban a parlamentnek még júniusban, fél 

évvel a hatályba lépése előtt el kell fogadnia az előírást tartalmazó új adótörvénykönyvet. 

A csökkentett áfakulcs kiterjesztésétől 12 százalék körüli árcsökkenést várnak az 

élelmiszerszektorban. A 9 százalékos áfakulcsot alkalmazzák Romániában hétfőtől az 

http://www.agrarszektor.hu/
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alkoholmentes italokra és minden olyan élő állatra, illetve növényre, amelyet az 

élelmiszeripar hasznosít. 

Forrás: www.mti.hu 

 

Védővámot vezettek be a tejre és a tejtermékekre Szerbiában 

2015. június 4.  

 

Védővámot vezetett be a szerb kormány a tejre és a tejtermékekre, a 10-30 dináros (26-78 

forint) illetékkel a szerb termelőket védenék – számolt be róla csütörtökön a Vecernje Novosti 

című belgrádi napilap. 

Snezana Bogosavljevic Boskovic mezőgazdasági miniszter kijelentette, hogy a védővám 

mellett további intézkedésekkel is igyekeznek megvédeni a szerbiai tejtermelőket, akik 

rosszabb helyzetben vannak, mint a nagyobb támogatási rendszerrel rendelkező uniós 

termelők. 

A lap információi szerint az év első öt hónapjában 3 és félszer több tejterméket importáltak 

Szerbiába, mint az előző év ugyanezen időszakában. A megnövekedett import miatt a 

kistermelők nem, vagy csak nehezen tudták értékesíteni a tejet, ezért az utóbbi hónapokban 

többször is szerveztek tiltakozóakciókat, amelyek keretében az utcára öntötték vagy ingyen 

osztogatták a tejet. 

A védővám egyelőre az év végéig marad érvényben – közölte az újság. A Vecernje Novosti 

szerint ugyanakkor nem elegendő, hogy a tej, a joghurt és a tejföl importjára vonatkozik majd 

a védővám, mert a termelőket a tejpor, a sűrített tej és a vaj behozatala is veszélyezteti. 

Az agrártárca vezetője a védővám bevezetésével kapcsolatban kifejtette: semmiképpen sem 

szeretnék veszélyeztetni a külkereskedelmi forgalmat az Európai Unió országaival, amely 

tavaly 1,9 milliárd eurót tett ki. 

Az Európai Unióban március végén eltörölték a tejkvótarendszert, azóta naponta 200 ezer liter 

tej érkezik Szerbiába az EU-ból. 

Fremond Árpád parlamenti képviselő a szabadkai Pannon RTV Közügyek című 

hírháttérműsorában szerdán kifejtette: a mezőgazdasági miniszter néhány hónapja még 

ellenezte a védővám bevezetését, azóta azonban bebizonyosodott, hogy más intézkedések 

nem elegendőek a tejtermelők megóvására. 

Forrás: www.mti.hu 

 

Tejben, vajban fürdik a világ 

2015. június 9.  

 

Az Egyesült Államok mezőgazdasági minisztériumának (USDA) becslése szerint tejből, 

sajtból és vajból is rekordszintet ér el idén a világ termelése, az árak pedig csökkennek. 

Az ENSZ élelmezésügyi szervezete, a FAO globális tejárindexe májusra 167,5 pontra esett, ez 

a legalacsonyabb 2009 októbere óta. A chicagói árutőzsdén (CBOT) a tejre vonatkozó 

jövőbeni kötések 12 hónap alatt 22 százalékkal estek vissza. Eközben az európai termelők 

jelentősen növelik tejkibocsátásukat, miután áprilisban harminc év után megszűnt az uniós 

tejkvótarendszer. 

A tejtermelésben szerepet játszó állatállomány világméretekben jelentősen, több mint 32 

százalékkal növekedett az elmúlt negyven évben. A globális termelés több mint felét az 

Európai Unió, Kína, és az Amerikai Egyesült Államok adja. 

A 2012-es globális tejtermelés 740 millió tonna volt, ez a szakértők szerint egy évtized alatt 

mintegy 23 százalékkal fog növekedni. Ennek megfelelően a világ teljes tejtermelése a 

várakozások szerint 2022-re elérheti a 950 millió tonnát. 

Forrás: www.vgo.hu 

http://www.mti.hu/
http://www.mti.hu/
http://www.vgo.hu/


3 
 

A gazdák számára kedvező rendeletmódosítások jönnek 

2015. június 10.  

 

A pályázók számára kedvezően módosul összesen negyvenegy, a 2007-2013-as ciklushoz 

kapcsolódó, az Európai Mezőgazdasági Vidékfejlesztési Alapból és az Európai Halászati 

Alapból nyújtandó támogatásokat szabályozó rendelet - közölte a Miniszterelnökség agrár-

vidékfejlesztésért felelős államtitkársága az MTI-vel. 

A Miniszterelnökség közleménye szerint az érintett rendeletek egyes rendelkezéseinek 

hatályon kívül helyezése segíti a források eredményesebb, hatékony felhasználását, a 2015. 

december 31-én záruló Új Magyarország Vidékfejlesztési Program sikeres megvalósítását. 

A módosítások több helyen a jelenleg folyamatban lévő ügyekre is vonatkoznak, a legtöbb 

hatályon kívül helyezett rendelkezést pedig már a meglévő eljárásokban sem kell alkalmazni. 

Ennek hatásaként a gazdák eredményesen be tudják fejezni a támogatott fejlesztéseket és 

lehívhatják a részükre megítélt teljes támogatást. 

A rendelet több esetben meghosszabbítja a kifizetési és megvalósítási határidőket is. 

A közlemény emlékeztet, hogy a Miniszterelnökség eddig öt alkalommal döntött agrár-

vidékfejlesztési jogcímrendeletek módosításáról. A változtatások a gazdák támogatása, 

valamint a rájuk nehezedő teher és a szankciók csökkentése mellett hozzájárulnak a 2007-

2013 közötti ciklusban lekötött, Európai Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Alap forrásainak 

maximális felhasználásához is. 

Forrás: www.mti.hu 

 

A kormány elfogadta az élelmiszeripar fejlesztési stratégiáját 

2015. június 10.  

 

A kormány elfogadta a magyar élelmiszeripar közép- és hosszú távú fejlesztési stratégiáját – 

jelentette be Fazekas Sándor földművelésügyi miniszter. A kormány az élelmiszeripart 

stratégiai ágazatként és kiemelt területként kezeli – tette hozzá. 

 

A következő öt évben 300 milliárd forint fejlesztési forrás áll a magyar élelmiszeripar 

rendelkezésére, 200 milliárd forint a vidékfejlesztési program forrásaiból, 100 milliárd 

forintot pedig a Gazdaságfejlesztési és Innovációs Operatív Programból lehet majd 

finanszírozni. 

Az fejlesztési stratégiával a kormány arra törekszik, hogy az elkövetkező öt évben 40 

százalékkal, a jelenlegi mintegy 2500 milliárdról 3500 milliárd forintra emelkedjen az 

élelmiszeripari éves teljesítménye – tette hozzá a miniszter. 

Fazekas Sándor kiemelte: a magyar élelmiszeripar mintegy 130 ezer embernek ad közvetlenül 

munkát, és többszázezer mezőgazdasági termelő termékeit vásárolja fel. A kormány 2010 óta 

kiemelt területként kezeli az élelmiszeripart. 

A fejlesztés fő irányaként a miniszter a minőségi élelmiszerek előállítását jelölte meg. 

Emellett fontosnak mondta a kézműves élelmiszerek és a hungarikumok előállítását, továbbá 

a rövid ellátási láncok támogatását, a helyi, a regionális termék-előállítás ösztönzését. Erre a 

források is rendelkezésre állnak, mindenekelőtt a kis- és közepes vállalkozások, így a 

vágópontok, a kis vágóhidak, a termelői tej- és gyümölcsfeldolgozó üzemek, hűtőházak 

támogatására. 

Zsigó Róbert, az élelmiszerlánc-felügyeletért felelős államtitkár kifejtette: kiemelten fontos, 

hogy a magyar emberek egészséges, biztonságos, jó minőségű belföldi élelmiszerhez jussanak 

hozzá, az előállított élelmiszerekhez a lehető legtöbb belföldi alapanyagot használják fel, 

folyamatosan nőjön a hozzáadott érték, illetve az alapanyagok feldolgozottsága, valamint 

bővüljön az exportárualap is, miközben erősödik a vidék önfenntartó képessége. 

http://www.mti.hu/
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Kifejtette, a stratégia végrehajtásával el szeretnék érni az ágazat stabil, kiegyensúlyozott 

finanszírozását, az ágazat innovatív képességének és a magyar élelmiszerek ismertségének 

növelését, a versenyképesség emelését. Az ágazat jövedelmezőségét 2020-ra a mostani nulla 

százalék körüli értékről 4-5 százalékra kívánják emelni. A tervek szerint a belföldi értékesítés 

7-10 százalékkal, az export 30-40 százalékkal bővül. A mostani uniós költségvetési időszak 

végéig várhatóan mintegy 10-05 ezer új munkahely jöhet létre e magyar élelmiszeriparban, 

így a magyar mezőgazdaságban szintén nő majd a munkahelyek száma – mondta az 

államtitkár.  

Forrás: www.trademagazin.hu 

 

Kivonták a forgalomból  

2015. június 11.  

 

Hegedűs Imre, a tejtüntetések főszervezője ellen veszélyes hulladékkal való visszaélés miatt 

büntetőeljárás indult.  

Hegedűs Imre, a tejtüntetések főszervezője ellen veszélyes hulladékkal való visszaélés miatt 

büntetőeljárás indult. (Legutóbb két pótkocsi trágyát öntetett le az egyik legnagyobb UHT-tej-

importőr cég kapujába.) Az ügyészség azonban az eljárást öt, azaz öt esztendőre 

felfüggesztette. Így ha újabb, bármilyen jelentéktelen szabálytalanságot tapasztalnak a 

tevékenységében, börtönnel fenyegetik. A magyar tejtermelők érdekeinek fő harcosa szerint 

őt most „kivonták a forgalomból”. 

Forrás: www.mno.hu 

 

Rázós zöldítés: enyhítettek a követelményeken 

2015. június 12.  

 

Változtatott a zöldítés szabályain az Európai Bizottság – közölte a Mezőgazdasági és 

Vidékfejlesztési Hivatal. A módosítás célja, hogy segítse a gazdálkodókat, akik – június 15-

ig- szankciómentesen módosíthatják az egységes támogatásokra vonatkozó igényeiket. Az 

egyszerűsítés az idei évi egységes kérelmekre is vonatkozik.  

Az Európai Bizottság korábbi jogértelmezése szerint a szántóterületeknek és az EFA 

területeknek közvetlenül szomszédosnak kellett lenniük ahhoz, hogy a gazdálkodók zöldítési 

szempontból el tudják számolni azokat. Ezzel ellentétben az új bizottsági jogértelmezés egy 5 

méteres, a zöldítés céljaival összeegyeztethető puffert tart elfogadhatónak a szántóterületek és 

az elszámolható EFA elemek között. Így mostantól, ha a szántóterület és az EFA elem közé 

például egy maximum 5 méter széles földút ékelődik, akkor azt az EFA elemet a gazdálkodó 

még elszámolhatja egységes kérelmében. A puffersáv a következő EFA elemek esetén 

fordulhat elő: táblaszegély, fás sáv, vizes árok, fasor, vízvédelmi sáv.  

Az unió enyhébb jogértelmezést gyakorolt a fás sávokban, a táblaszegélyekben, a vízvédelmi 

sávokban és a vizes árkokban előforduló úgynevezett „szakadások” megítélésénél, így a 

korábban alkalmazandó két méter helyett négy métert engedélyezett. Ezt a „szakadást” úgy 

kell értelmezni, hogy nagy számban léteznek olyan fás sávok, amelyekben egy-egy részen 

megszakad a jellemzően fás–bokros vegetáció, és egy füves rész váltja föl azt. A régi szabály 

szerint, ha ez a füves rész két méternél nagyobb, akkor azt a gazdálkodóknak külön kellett 

jelölniük a kérelmeikben, és nem számíthatták bele az adott EFA elem nagyságába. Az új 

értelmezésben viszont csak a négy méternél nagyobb ilyen „szakadásokat” kell jelölni, az az 

alattiakat beleszámíthatja a gazdálkodó az adott EFA elem nagyságába. 

Forrás: www.agrarszektor.hu 

 

 

http://www.trademagazin.hu/
http://www.mno.hu/
http://www.agrarszektor.hu/
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2016-ban 43 milliárd forint támogatás jut a tejágazatnak 

2015. június 12. 

 

A tejágazat jövőre mintegy 43 milliárd forint támogatásban részesül, ez 20 milliárd forinttal 

több, mint 2010-ben volt – mondta Nagy István, a Földművelésügyi Minisztérium parlamenti 

államtitkára Mosonmagyaróváron, az Óvártej Zrt. mozzarella gyártósorának átadása 

alkalmából rendezett ünnepségen. 

Az államtitkár részletezte: 2016-ban a tejágazat átmeneti nemzeti támogatása 12,6 milliárd 

forint, az uniós társfinanszírozású, termeléshez kötött támogatás pedig a tej esetében 21 

milliárd forint, míg fehérjetakarmány esetében 1 milliárd forint lesz. A tej állatjóléti 

támogatása 8 milliárd forint lesz. 

A politikus hozzátette: állami forrásból 2,6 milliárd forint jut az iskolatej programra, ez az 

összeg 2010-ben 400 millió forint volt. 

Az Óvártej Zrt. félmilliárd forintos, teljes mértékben saját forrásból finanszírozott 

fejlesztéséről Nagy István elmondta, hogy az a kormány fejlesztési szándékaival „egybevág”, 

ezért arra biztatta az olasz tulajdonosokat, hogy a jövőbeni kapacitásbővítésről szóló 

terveikkel keressék meg az illetékes minisztériumot. 

Carlo Volpe, az Óvártej Zrt. ügyvezető igazgatója elmondta, hogy az új gyártósor naponta 20 

tonnányi mozzarellát képes feldarabolni és becsomagolni, ez mintegy 240 ezer pizzára 

elegendő. Hozzátette: a mostani beruházással új munkahelyek nem jöttek létre, de biztosan 

meg tudják tartani a száz feletti dolgozói létszámot, emellett a munkahely megfelel a jelenkor 

elvárásainak és a fejlesztéssel növelik versenyképességüket. 

Az Óvártej Zrt. célja, hogy a tradicionális magyar sajtkülönlegességek mellett az olasz 

sajtokat – mozzarella, stracchino és provoletta – bevezessék a magyar piacon. 

Forrás: www.mti.hu 

 

Példátlanul magas forrásösszegű pályázat kis- és középvállalkozások számára 
2015. június 16. 

 

A Gazdaságfejlesztési és Innovációs Operatív Program GINOP-1.2.1-15 kódszámú, június 8-

án kiírt pályázatának feltételei szerint egyenként 50-500 millió forint támogatásra 2015. július 

9. és 2017. július 10. között pályázhatnak azok a mikro-, kis- és középvállalkozások, amelyek 

legalább 1 főt foglalkoztatnak, székhelyük Budapesten, illetve Pest megyén kívül található, 

rendelkeznek legalább egy teljes lezárt pénzügyi évvel és termelési kapacitásukat kívánják 

bővíteni. A pályázat a feldolgozóipar vállalkozásait támogatja a textilipartól a járműiparig; a 

támogatott ágazatok pontos felsorolása a pályázati kiírásban megtalálható. 

Mindkét kiírás esetében a támogatott vállalkozások az elnyert támogatást legalább 50 százalék 

önerővel olyan, a kapacitásfejlesztés költségeit fedező tevékenységekre, kiadásokra 

fordíthatják, mint az eszközbeszerzés, a beszerzett eszközhöz közvetlenül kapcsolódó 

ingatlanfejlesztés és informatikai fejlesztés. A kedvezményezett vállalkozások vállalják 

alkalmazotti bázislétszámuk legalább két éves fenntartását, a projekt fizikai zárása után a 

személyjellegű költségének összegének a bázisévhez viszonyított 5 százalékos növelését, 

valamint a nettó árbevételnek a bázisévhez viszonyított 5 százalékos növelését. 

„A kormány korábbi döntésének megfelelően a 2014-2020 közötti uniós források hatvan 

százaléka a gazdaságfejlesztést szolgálja, és ennek kiemelten fontos eleme ez a pályázati 

felhívás” – hangsúlyozta Pető Gábor, a MultiContact Consulting ügyvezető igazgatója. – „A 

most két évre meghirdetett 85 milliárd forint olyan hatalmas támogatási keret, amelyre hosszú 

évek óta nem volt példa. Ugyanakkor, könnyen előfordulhat, hogy a rendelkezésre álló keret a 

tervezettnél jóval hamarabb elfogy. Aki ilyen jellegű beruházást tervez, lépnie kell; aki most 

lemarad, kimarad.” Forrás: www.elelmiszer.hu 

http://www.mti.hu/
http://www.elelmiszer.hu/
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Áfacsökkentést sürget az ÉFOSZ 

2015. június 19.  

 

Az Élelmiszer-feldolgozók Országos Szövetsége üdvözli az élelmiszeripari fejlesztési 

stratégia elfogadását – olvasható az ÉFOSZ honlapján megjelent közleményben. 

A szervezet biztatónak tartja annak kormányzati szintű elismerését, hogy a stratégiai 

ágazatnak nyilvánított élelmiszeripar fejlesztése komplex megközelítést kíván. Ugyanakkor az 

uniós pályázatok jelenleg zajló hazai kiírása aggodalomra ad okot, mert a közepes és nagyobb 

méretű élelmiszeripari vállalkozásoknak – más ágazatok szereplőitől eltérően – a magyar 

előírások sürgős újragondolása nélkül nem lesz lehetőségük arra, hogy támogatások 

segítségével hajtsák végre a szükséges technológiai fejlesztéseket. 

Az ÉFOSZ biztatónak tartja az élelmiszeripar fejlesztésére irányuló kormányzati stratégia 

elfogadását, viszont a megfogalmazott ambiciózus célok elérése és az ágazat 

versenyképességének helyreállítása érdekében továbbra is elengedhetetlennek tartja az 

ágazatra nehezedő adóterhek mielőbbi áttekintését és csökkentését, valamint a támogatási 

rendszer azonnali áthangolását. 

A kormányzati fejlesztési stratégia helyzetértékelése is indokolttá teszi a központi terhek, 

ezek közül első helyen az élelmiszerek ÁFA-jának mielőbbi csökkentését. Erre mindenek 

előtt azért van szükség, hogy az ágazatot fojtogató feketegazdaság szorítása enyhülhessen. A 

félsertések ÁFA-jának csökkentése nyomán tapasztalt pozitív változások és a román 

élelmiszer-áfa csökkentésének példája is azt mutatja, hogy az adómérséklés hatására már 

rövid időn belül is kimutathatóan visszaszorultak a törvénytelen utakon járó szereplők. Az 

állam bevételei sem estek jelentős mértékben vissza, mert az áfa bevételek kiesését részben 

kompenzálta az adózott termelés és forgalom növekedése. Fontosnak tartjuk, hogy az állami 

költségvetés teherbíró képességének figyelembevételével, a sertés tőkehúshoz hasonlóan a 

lehető legrövidebb időn belül az élelmiszerek mind szélesebb köre kerüljön az 5 %-os ÁFA 

kulcs alá. 

A bajban lévő hazai élelmiszeripar versenyképességének javítása, a hazai élelmiszerek 

arányának és az export mennyiségének növelése nem valósítható meg kizárólag a mikro és kis 

méretű vállalkozások támogatásával. Ehhez nagy szükség lenne arra, hogy a következő uniós 

támogatási időszakban a közepes és a nagyobb vállalkozások is részesülhessenek vissza nem 

térítendő támogatásokból. Ezek a cégek hazai alapanyagból, hazai munkaerőt alkalmazva 

állítanak elő élelmiszereket. Az elmúlt tíz évben egyre növekvő állami elvonások, a gyakran 

változó szabályozási környezet és a gazdasági válság nyomán kialakult alacsony 

jövedelmezőség miatt ezek a vállalkozások nehéz helyzetbe kerültek. Az élelmiszer-

feldolgozók az előző uniós támogatási ciklus során nem jutottak érdemi fejlesztési 

támogatáshoz, márpedig elmaradt beruházásaik pótlását vissza nem térítendő támogatás 

nélkül, saját vagy piaci forrásokból ebben a ciklusban sem fogják tudni végrehajtani, így 

végleg kiszorulhatnak a piacról. 

Súlyos károkat okozhat tehát az, hogy az élelmiszeripari vállalkozások többsége nem szerepel 

az uniós hatóságok számára kiküldött támogatási programok és az első kiírt pályázatok 

kedvezményezettjei között, az esetek többségében hazai korlátozó előírások miatt. Ezért 

elengedhetetlennek tartjuk, hogy a Kormány által elfogadott élelmiszeripari fejlesztési 

stratégiában foglalt célok és az elmúlt időszak kormányzati ígéretei minél előbb érzékelhetőek 

legyenek a támogatási pályázatok kiírásában is- olvasható a közleményben. 

Forrás: www.trademagazin.hu 
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Ősszel írhatják ki a pályázatokat az 1250 milliárdos keretre 

2015. június 20.  

 

Várhatóan az ősszel írják ki a vidékfejlesztési program 1250 milliárd forintos keretére a 

pályázatokat, amelyek egyik legfontosabb része az élelmiszer-feldolgozók támogatása lesz - 

mondta a Miniszterelnökség agrár-vidékfejlesztési stratégiai ügyekért felelős helyettes 

államtitkára. 

Mezei Dávid Csaba elmondta, hogy a kormányzati célkitűzés szerint a mezőgazdasági 

kivitelben 20 százalék alá kell csökkennie a feldolgozás nélküli alapanyag arányának 2020-ra. 

Az elmúlt évek alatt a korábbi 40 százalékról mára 30 százalékra csökkent az arány úgy, hogy 

a mezőgazdasági export közben bővült, tavaly már meghaladta a 8 milliárd eurót - emelte ki a 

helyettes államtitkár. 

A minél magasabb feldolgozottsági arány nemcsak a nemzetgazdaság bevételei 

szempontjából fontos, de ennek révén lehet új munkahelyeket is teremteni. Az élelmiszeripari 

alapanyagok feldolgozására az 1250 milliárdból 200 milliárd forint jut majd a vidékfejlesztési 

programban - jelezte a helyettes államtitkár. 

Hozzátette, hogy a pályázatokkal elsősorban a mikro- és kisvállalkozókat kívánják támogatni, 

közülük is azokat, akik az elsődleges feldolgozottságú termékek előállításával foglalkoznak. 

Forrás: www.mti.hu 

 

Az EU meghosszabbította az Oroszország elleni szankciókat  

Brüsszel, 2015. június 22.  

 

Az EU külügyminiszterei hétfőn vita nélkül jóváhagyták az Oroszország és Krím ellen 2014. 

július végén bevezetett gazdasági szankciók 2016. január 31-ig (Krím esetében jövő júniusig) 

történő meghosszabbítását.  

 

A korlátozó intézkedések meghosszabbításáról már márciusban elvi megállapodás jött létre az 

állam- és a kormányfők között. Ennek lényege, hogy a szankciós rezsimet a februárban aláírt, 

kelet-ukrajnai rendezést célzó minszki megállapodás maradéktalan végrehajtásától tették 

függővé. Mivel az ütemterv szerint az ukrán erőknek az év végén kellene átvenniük az orosz-

ukrán határ ellenőrzését, ezért a szankciók feloldásának legkorábbi időpontja csak 2016 

januárja lehet. 

A hivatalos döntést elvileg a héten csütörtökön és pénteken összeülő Európai Tanácsnak 

kellett volna elfogadnia. Jól értesült források szerint azonban egyértelműen a rendkívül 

ingatag görög helyzet miatt már múlt héten nagyköveti szinten megállapodtak a gazdasági 

szankciók meghosszabbításáról, amit a külügyminisztereknek így csak meg kellett majd 

erősíteniük. A döntést előrehozását egyértelműen az az aggodalom indokolta, hogy a görög 

válság esetleges eszkalációja esetén megbomolhat a szankciós rezsimet illetően az EU 

egysége. 

Emlékezetes, hogy az EU tavaly július végén négy területen vezetett be szektorális gazdasági 

korlátozó intézkedéseket Oroszország ellen annak érdekében, hogy agresszív magatartásának 

megváltoztatására bírja a moszkvai vezetést. A pénzügyi, az energia, védelmi szektort és a 

csúcstechnológiák exportját érintő korlátozások és az azok nyomában megindult tőkekivonás 

súlyos válságba, recesszióba taszította az orosz gazdaságot. 

Alapvetően eddig mégsem értek el fordulatot az orosz politikában, amely a nyugati országok 

megítélése szerint a minszki megállapodást is csak részlegesen tartja be. A Nyugat néhány 

héttel ezelőtt Moszkvát vádolta a Marinka nevű ukrán település ellen az oroszbarát 

szakadárok által indított támadásban, amit a minszki békemegállapodás eddigi legsúlyosabb 

megsértésének tartanak. 

http://www.mti.hu/
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Federica Mogherini, kül- és biztonságpolitikai főképviselő hétfőn referált a 

külügyminisztereknek, majd pedig csütörtökön és pénteken az Európai Tanácsnak ad 

tájékoztatást arról a stratégiai kommunikációról, amelynek célja, hogy hatékony választ adjon 

az orosz dezinformációs és propaganda kampányra Európában és főleg az orosz ajkú lakosság 

által benépesített területeken.  

Diplomáciai források elmondása szerint átfogó kezdeményezések (például orosz nyelvű 

televíziós állomások) helyett a javaslat inkább egy kommunikációs egység és képesség 

kialakítását tartalmazza az Európai Külügyi Szolgálaton (EKSZ) belül. Az erre a feladatra 

rendelet stáb szeptemberben kezdené meg a munkát és az lenne a fő feladata, hogy gyors és 

hiteles válaszokat adjon a sajtó által felhasználható információk formájában az orosz kormány 

hazug állításaira és torzításaira. 

Forrás: www.bruxinfo.hu 

 

Nem örül a román áfacsökkentésnek az IMF 

2015. június 23. 

 

Jelentős államháztartási hiányt okozhat a román kormánynak az a terve, hogy 24 százalékról 

19 százalékra csökkenti az általános áfakulcsot – véli a Nemzetközi Valutalap. 

Guillermo Tolosa, az IMF Romániáért felelős képviselője kedden foglalt állást a kérdésben, 

egy nappal azelőtt, hogy a román képviselőház szavazni fog a kormány által beterjesztett 

adótörvény-tervezetről, amely a 19 százalékos áfát tartalmazza. 

Korábban a román kormány 20 százalékra akarta csökkenteni ezt az adót, de Victor Ponta 

miniszterelnök hétfőn már 5 százalékpontos mérséklést javasolt, amit a képviselőház 

pénzügyi és költségvetési bizottsága még ugyanazon a napon egyhangúlag elfogadott. Az 

IMF az áfa 20 százalékra csökkentésével sem értett egyet. 

A Mediafax hírügynökség által idézett Tolosa közölte, hogy a kormány által elfogadott 

adótörvény-tervezet jelentős államháztartási hiányt okoz a Bukarest által vállalt 

makrogazdasági célokhoz képest. “Nagyon nehéz lesz megtalálni a hiány fedezéséhez 

szükséges kiegyensúlyozó intézkedéseket” – véli az IMF romániai képviselője. 

Az áfacsökkentést a román ellenzék is támogatja. Az 5 százalékpontos adómérséklés évi 9 

milliárd lej (1 lej=69,01 forint) bevételkiesést okoz a román államháztartásban. A román 

kormány júniustól valamennyi élelmiszerre kiterjesztette a kedvezményes, 9 százalékos áfát.  

Forrás: www.trademagazin.hu 

 

Egyszerűbb szabályok a földtámogatásban 

2015. június 25.  

 

Az Országgyűlés 2015. június 23-i ülésén elfogadta a mezőgazdasági, agrár-vidékfejlesztési, 

valamint halászati támogatásokhoz és egyéb intézkedésekhez kapcsolódó eljárás egyes 

kérdéseiről szóló 2007. évi XVII. törvény módosítását.  

A módosítás célja a jogszerű földhasználat újraszabályozása oly módon, hogy a gazdák még 

egyszerűbben juthassanak hozzá a támogatásokhoz. 

A jogszerű földhasználatot az MVH saját eljárásában és alapesetben vélelmezi. Igazolására 

kétség esetén (pl. blokkon belüli túligénylés) és az MVH ellenőrzési eljárásában kerülhet sor a 

törvény szabályozása szerint. A módosítással a jogszerű földhasználati kategóriák igazodnak 

az időközben megjelent földforgalmi törvény által használt kategóriákhoz, valamint az 

eljárásrend életszerűbbé válik. Többek között, lehetővé teszi a jogszerű földhasználat 

igazolását a haszonbérleti szerződés mellett felesbérleti, részesművelési, szívességi 

földhasználati, alhaszonbérleti földhasználati szerződés, az 1 hektár alatti a település 

belterületén elhelyezkedő földek használatára kötött szerződés, továbbá (osztatlan közös 

http://www.bruxinfo.hu/
http://www.trademagazin.hu/


9 
 

tulajdon esetén) a használati rendről szóló megállapodás alapján is. A módosítást már a 2015. 

évben benyújtott egységes kérelmekre induló eljárásokban is alkalmazni szükséges. 

Az Országgyűlés a 2015. június 23-i ülésén döntött továbbá a mezőgazdasági termékpiacok 

szervezésének egyes kérdéseiről, a termelői és szakmaközi szervezetekről szóló 

törvényjavaslatról is. 

A törvényjavaslat elfogadásával a szakmaközi szervezetekről és az agrárpiaci szabályozás 

egyes kérdéseiről szóló 2012. évi CXXVIII törvény egy megújult, az EU-s szabályozáshoz 

igazított, ugyanakkor a nemzeti sajátosságokat is figyelembe vevő, modern, áttekinthető és a 

mezőgazdasági piacok szabályozásának eddigi tapasztalataira is építő törvénnyé vált, amely 

tovább viszi a korábbi szabályozás jól működő elemeit, egyben biztosítja az uniós termékpiaci 

szabályozás hazai végrehajtásának kereteit. 

Forrás: www.kormany.hu 

 

Oroszország meghosszabbította az élelmiszer-embargót 

2015. június 26. 

 

Oroszország egy évvel meghosszabbítja az egyes, az USA-ból, az EU-ból, Kanadából, 

Norvégiából és Ausztráliából származó élelmiszerek importjára vonatkozó tilalmat – az erről 

szóló rendeletet kedden írta alá Vlagyimir Putyin államfő. 

A lépés válasz arra, hogy az EU külügyminiszterei hétfőn jóváhagyták azoknak a 

szankcióknak a meghosszabbítását, amelyeket a Krím félsziget tavalyi megszállása, illetve 

általában az ukrán konfliktus miatt vetettek még tavaly. Ezek az orosz pénzügyi szektort, az 

energiaipar és a fegyverkereskedelmet érintő korlátozások júliusban jártak volna el, most év 

vége az újabb határidő. 

Forrás: www.vgo.hu 

 

Előnyös hatást gyakorol az áfabevételre az ekáer 

2015. június 30. 

 

Az év első öt hónapjában 7 százalékkal, 84 milliárd forinttal nőtt az áfabevétel és ebben a 

gazdasági növekedés, az online pénztárgépek használata mellett szerepe volt az elektronikus 

közúti áruforgalom-ellenőrzési rendszernek (ekáer) is - mondta Pankucsi Zoltán, a 

Nemzetgazdasági Minisztérium adóügyekért felelős helyettes államtitkára. 

Az államtitkár egy nemzetközi konferencia szünetében osztotta meg az eddigi tapasztalatokat. 

A konferencián részt vettek a visegrádi négyek mellett részt vett Nagy-Britannia és 

Finnország képviselője is. Jelenleg ezek az országok érdeklődnek intenzíven az ekáer 

tapasztalatai iránt, ezért az újabb fejleményekről ősszel szintén rendeznek egy hasonló 

konferenciát - mondta Sinkáné Csendes Ágnes, a Nemzeti Adó- és Vámhivatal adószakmai 

szakfőigazgatója. 

Új korszak kezdődött a magyar adórendszerben azzal, hogy nem új adónemeket, továbbá nem 

a meglévő adók emelését szorgalmazza a kormány, hanem a meglévő adókat kívánja 

hatékonyabban beszedni. Ennek egyik eszköze az ekáer is - mondta Pankucsi Zoltán. 

Eddig 47 ezer cég regisztrált a rendszerben és 5,3 millió bejelentés érkezett, vagyis ennyi 

tranzakció jutott az adózóktól a hatóság tudomására - ismertette. Hozzátette: még azelőtt 

szűrik ki a rendszerrel az adócsalókat, hogy kár érné a költségvetést. Több iparág - például az 

acélipar, a mezőgazdaságban pedig a zöldségkereskedelem - kifehérítésében segített már 

eddig is az ekáer. 

Az ekáer célja, hogy javítsa a jogkövető adózók pozícióját, vagyis hogy ne kerüljenek 

versenyhátrányba az adócsalókkal szemben, továbbá a jogkövető adózói magatartást is segíti. 

A NAV gyorsan reagálhat a jogsértésre, az ellenőrzések célja egyrészt az ekáer kötelezettség 

http://www.kormany.hu/
http://www.vgo.hu/
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teljesítése, másrészt a közölt adatok valódiságának az ellenőrzése - tette hozzá a 

szakfőigazgató, aki kitért arra is, hogy a kockázati profilok kialakítása során érdemes a 

felrakó és a lerakó helyeket ellenőrizni, főleg ha ezek nem azonosak az ekáerbe bejelentő cég 

telephelyeivel. Végül az utólagos ellenőrzéseket főleg akkor folytatják le, ha az ekáerben 

szereplő cég nem tesz áfa-bevallást. 

Az egyenruhás ellenőrök mögött egy adatelemző csapat működik, az ellenőrzések száma - a 

közúti és a telephelyi ellenőrzésekkel együtt - havi 20 ezer - mondta Szabó Károly, a NAV 

vám- és pénzügyőri szakmai szakfőigazgatója. Miután elvárás, hogy ne zavarják a gazdaság 

működését, elsősorban a telephelyeken végzik az ellenőrzéseket. Az év elejétől 5 ezer esetben 

állapították meg a szállítmány magas kockázatát, és ugyanennyi volt a jogsértések száma is - 

tette hozzá a szakfőigazgató, kiemelve azt, hogy - szintén januártól - 40 ezer ügyfél kérte 

felvételét a köztartozásmentes adózói adatbázisba. Ez az egy évvel korábbinak több mint 

háromszorosa, és a növekedést a vele járó egyszerűbb ekáer eljárás indokolja. 

Szabó Károly az eddigi eredményekből arra következtetett, hogy több uniós tagállam is 

átveszi az ekáer rendszert. 

Forrás: www.mti.hu 

 

 

 

 

Budapest, 2015. július 6. 

 

 

 

 

 

 

 

 

A piaci hírek adott hónapon belüli esetleges változásainak pontosabb követhetősége 

érdekében a sajtócikkek megjelenési sorrendben kerülnek feltüntetésre. 

http://www.mti.hu/

